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Kunnan hallintosäännön 151 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä kunnanvaltuustolle 
luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden aiheuttamista 
toimenpiteistä. Kunnanvaltuusto voi samalla todeta, mitkä aloitteista on 
käsitelty loppuun. 
 
254/12.04.00/2022 
Aloite 12.4.2022, --------------- Suomussalmelle perustettava 
erityislasten harrastusryhmä 
”Jokaisella lapsella ja nuorella tulisi olla mahdollisuus harrastaa. 
Paikkakunnalla ei ole tällä hetkellä harrastemahdollisuuksia, jotka olisi 
suunnattu erityislapsille ja -nuorille.  
Toiminnan olisi oltava ohjattua ja sellaista, että lapset pääsevät 
kehittämään taitojaan ja itsenäistymään vanhemmistaan. Harrastus 
mahdollistaisi todennäköisesti myös uusien kaverisuhteiden syntymistä, 
jotka ovat erityisen tärkeitä kaikille.  
Ehdotankin, että Suomussalmen kunnan tulisi luoda erityislapsille oma 
monitoimiharrastusryhmänsä, joka kokoontuisi säännöllisesti.  
Ryhmän toiminnan pitäisi olla monipuolista. Siihen voisi sisältyä muun 
muassa erilaisia liikuntalajeja, ratsastusta, askartelua, musisointia ja 
eräilyä.  
Toisinaan lapset toimisivat ryhmässä yhdessä vanhempien kanssa ja 
toisinaan taas itsenäisesti ohjaajien avustamana.  
Vaikka lasten huoltajat haluavatkin todennäköisesti osallistua 
suunnitteluun, olisi toiminnan järjestäjänä hyvä olla jokin muu 
ulkopuolinen taho.  
Toiminnan kehittäminen voisi tapahtua joko kunnan toimesta tai 
yhteistyössä jonkun tahon kanssa.  
Toimintaa kehitettäessä voi tehdä yhteistyötä seurojenkin kanssa.  
ERITYISLAPSELLA tai -nuorella voidaan tarkoittaa henkilöä, joka 
tarvitsee kehitykselleen ja oppimiselleen erityistä tukea arjessa 
selviytymiseen.  
- Erityislasten ja -nuorten kehityksessä voi olla sellaisia haasteita, jotka 
tekevät mahdottomaksi harrastamisen isommassa ryhmässä vertaisten 
kanssa. 
 
Erityslasten omassa harrastusryhmässä he voisivat saada taitotasoonsa 
soveltuvaa ohjausta ja toimia yhdessä muiden lasten ja nuorten kanssa. 
Yhdenvertaisuuden tulisi toteutua myös harrastusmahdollisuuksissa. 
Jokaisella kunnassa asuvalla lapsella ja nuorella tulisi olla mahdollisuus 
harrastaa. Olisi hienoa, jos tämä toteutuisi myös käytännössä, sillä 
suurissa kaupunkipaikoissa vastaavia mahdollisuuksia on useita.” 
 
Sivistyslautakunta 22.6.2022 § 73  

 Suomussalmen kunnan perusopetus on mukana ”Suomen 
harrastamisen malli”-hankkeessa sekä koulujen kerhotoiminnan 
kehittämisen hankkeessa. Molempien hankkeiden kohderyhmänä ovat 
perusopetuksen kaikki oppilaat. Tavoitteena hankkeissa on tarjota 
jokaiselle perusopetusikäiselle lapselle mahdollisuus harrastukseen. 
Osallistuminen luonnollisesti on vapaaehtoista. Lasten harrastus- ja 
kerhotoiminnan ohjaajina toimivat mm. eri aineiden opettajat, ohjaajat, 
sekä alueen eri seurojen toimjat. 

 
 Hanketoiminnan suunnittelussa huomioidaan kohderyhmään kuuluvien 

oppilaiden erilaiset mielenkiinnon kohteet ja lasten omat toiveet. 
Toiminnan järjestämisessä huomioidaan myös erilaisten oppilaiden 
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yksilöllinen tuen tarve. Järjestettävään harrastustoimintaan 
osallistuminen on Suomussalmella avointa kaikille oppilaillemme. 

 
 Kuntalaisaloitteessa mainitun erityislasten -termin piiriin kuuluvien lasten 

ikäjakauma, toiminnan haasteet sekä henkilökohtainen tuen tarve 
vaihtelevat laajasti. Tämä voi vaikuttaa siihen, että pienellä 
paikkakunnalla erillisen ryhmän suunnittelussa ei pystytä toiminnallisesti 
tarkoituksenmukaista erillisryhmää muodostamaan, ellei harkita 
yksilökohtaista toimintaa. 

 
Kuntalaisaloitteeseen vastauksen valmistelussa on käyty keskustelua 
perusopetuksen harrastus- ja kerhotoiminnan hankekoordinaattorin, 
liikuntasihteerin sekä koulunkäynninohjaajien kanssa. Eri vaihtoehtoja 
on harkittu ja mm. liikuntapalveluissa on mahdollisuus hyödyntää 
erityisliikunnanohjaajien osaamista toiminnan jatkotyöstämisessä. 
Yhteisten keskustelujen pohjalta näyttäisi siltä, että harrastustoimintaa 
kunnassamme kehitetään inklusiivisen toiminnan näkökulmasta 
huomioimalla kuntalaisaloitteessa mainittujen erityislasten yksilöllinen 
tuen tarve ja osallistumismahdollisuudet harrastustoiminnan ryhmien 
suunnittelussa. Erityislasten osallistumismahdollisuudet huomioidaan 
perusopetuksen harrastus- ja kerhotoiminnan suunnittelussa ja 
toteutuksessa. 
 
Sivistyslautakunta antaa edellä mainitun selvityksen vastauksenaan 
kuntalaisaloitteeseen. Aloite loppuun käsitelty. 
 
309/12.01.00.02/2022 
Aloite 5.5.2022, Perusopetuksen aamutoiminta 1.-2. luokan 
oppilaille 
”Aamutoiminta oppilaille alkaa klo 7.00, jolloin useimmilla vanhemmilla 
on jo oltava työpaikalla. Aamutoiminnan aloittaminen esim. klo 6.30 tai 
6.45 olisi tarpeellinen, koska lasta ei voi jättää yksin ennen klo 7.00 
odottamaan pihalle valvojaa. Toki on vanhempia joiden työaika alkaa jo 
paljon aiemminkin, varmasti aiheuttaa melkoisia haasteita arkeen.  

Sivistyslautakunta on tehnyt päätöksen toiminta-ajoista, voisikohan 
asian käsitellä uudelleen.  
Yt. --------------” 

Sivistyslautakunta 22.6.2022 § 74 
 Koululaisten aamu- ja iltapäivätoimintaa koskeva laki on tullut voimaan 

1.8.2004. Toiminnan järjestäminen on kunnille vapaaehtoista. 
Suomussalmen kunta on järjestänyt lasten iltapäivätoimintaa 
lukuvuodesta 2005 – 2006 alkaen kunnan omana toimintana. Kunta saa 
perusopetuslain mukaiseen aamu- ja iltapäivätoiminnan järjestämiseen 
valtionosuutta. Opetushallitus on julkaissut Perusopetuksen aamu- ja 
iltapäivätoiminnan perusteet vuonna 2011.  

 
 Kuntien järjestämän toiminnan tulee pohjautua Perusopetuksen aamu- 

ja iltapäivätoiminnan perusteisiin (OPH, 2011). Tämän mukaan toimintaa 
tulee järjestää pääsääntöisesti arkisin kello 7 – 17 välillä, kuntien 
päättäessä omissa suunnitelmissaan tarkemmin mm. toiminnan 
laajuudesta, minimiryhmäkoosta ja toiminta-ajoista. Tämän ohjaavan 
asiakirjan pohjalta kunnan tulee laatia ja hyväksyä aamu- ja 
iltapäivätoiminnan toimintasuunnitelma.  

 
 Suomussalmen sivistyslautakunta on hyväksynyt aamu- ja 

iltapäivätoiminnan toimintasuunnitelman 21.12.2011 § 125. 
Toimintasuunnitelmassa on määritelty, että aamutoimintaa järjestetään 
aikaisintaan klo 7.00 alkaen. Iltapäivätoimintaa järjestetään koulupäivinä 
klo 16.30 saakka. Iltapäivätoiminnan minimiryhmäkoko on 5 oppilasta. 

 Aamu- ja iltapäivätoimintaa järjestetään laajuudella 760 tuntia luku-
vuodessa.  



 
 Sivistyslautakunta käsittelee vuosittain kevään kokouksissaan 

seuraavan lukuvuoden aamu- ja iltapäivätoiminnan järjestämistä ja 
perittäviä maksuja. Sivistyslautakunta päätti kokouksessaan 30.3.2022 § 
23 lukuvuoden 2022 – 2023 apip-toiminnan järjestämisestä ja 
perittävistä maksuista. 

 
 Aamu- ja iltapäivätoiminnan järjestäjällä tulee olla yhdenvertaiset ja 

tasapuoliset toimintatavat palveuiden järjestämisessä. Toiminta-aikoja 
koskien nousee luonnollisesti eri lähtökohdista asiaa tarkastellen 
erilaisia toiveita esiin. Suomussalmella on perusopetuksen 
aamutoiminnan järjestämisessä tukeuduttu Perusopetuksen aamu- ja 
iltapäivätoiminnan perusteiden mukaisiin suosituksiin, jonka on katsottu 
olevan soveltuva kompromissi toiminta-aikojen osalta. 
 
1. Sivistyslautakunta antaa edellä esitetyn selvityksen vastauksenaan 
kansalaisaloitteeseen.  
2. Sivistyslautakunta toteaa, että perusopetuksen aamu- ja 
iltapäivätoiminta järjestetään Suomussalmella lukuvuonna 2022 - 2023 
kuten sivistyslautakunta on kokouksessaan 30.3.2022 § 23 päättänyt. 
Aloite loppuun käsitelty 
 
521/10.03.01.06/2022 
Aloite 20.5.2022 Kiannanniemen kalasataman laiturin uusiminen 
”Tekniset palvelut 
Kiannanniemen kalasataman laituri näyttää olevan lahoamassa ja 
rakenteet murtumassa (kuvat). Niinpä esitämme, että tekninen 
lautakunta päättäisi laiturin uusimisesta joko tänä vuonna tai viimeistään 
ensi vuonna. 
 
Suomussalmi 20.5.2022 
--------------- 
Kiannan Kyläseura ry puheenjohtaja” 
 
Tekninen lautakunta 21.12.2022 § 153  
Tekninen lautakunta on esittänyt vuoden 2023 talousarvioon, että 
Kiannanniemen sataman laituri uusitaan. Valtuusto käsittelee tulevan 
vuoden talousarvion 12.12.2022. Aloite loppuun käsitelty. 
 
365/10.03.03/2022 
Aloite 30.5.2022 Suomussalmen teknisille palveluille 
”Karhulanvaaran koulun oppilaskunnan hallitus edustaa kaikkia 
Karhulanvaaran koulun oppilaita. Oppilaskunnan hallitus edustaa kaikki 
koulumme oppilaita ja toimii heidän parhaakseen.  
Karhulanvaaran oppilaskunnan hallitus esittää koulumme oppilaiden 
valtuuttamana Suomussalmen kunnan teknisille palveluille seuraavat 
toiveet: 
 
1. Koulumme bussipysäkillä on hyvä katos. Sadepäivinä sen penkki 

kastuu ikävästi eikä penkillä voi silloin istua. Katoksen takaosa on 
niin lyhyt, että satanut vesi ja lumi kastelevat penkin. Toivomme 
penkkien taakse jonkinlaista suojaa. 

 
2. Koulumme piha-alueella on monipuolisesti erilaisia leikkivälineitä. 

Kaipaisimme kuitenkin viihtyvyyttä lisäämään vielä yhtä, liukumäen 
sisältävää leikkitelinettä. Se palvelisi erityisesti koulumme pienimpiä 
oppilaita. 

 
3.  Pihan areenalle olisi hyvä saada tekonurmi ja jonkinlainen lumen 

poisto, että siellä voisi pelata myös talvella. 
 

Karhulanvaaralla 30.5.2022  
Karhulanvaaran oppilaskunnan hallitus 2021-2022” 



 
Tekninen lautakunta 9.2.2023 § 14 
Tehdyt toimenpiteet 
1. Bussipysäkin katokseen on lisätty pleksit, jotka vähentävät veden ja 
lumen pääsyä katoksessa oleville penkeille.  
 
2. Tekniset palvelut on hankkinut liukumäellisen leikkitelineen ja sen 
asennus Karhulanvaaran koulun aluelle on suunniteltu kesälle 2023.  
 
3. Tekonurmikenttää ei tässä vaiheessa ole suunnittelussa 
Karhulanvaaran koululle, mutta nykyiseltä jalkapallokentältä on lumia 
poistettu koneella jo talven 2022-2023 aikana. 
 
Tekninen lautakunta päättää, että alueelle tehdyt toimenpiteet ovat tällä 
hetkellä riittävät. Aloite on loppuun käsitelty. 
 
413/02.05.01.02/2022 
Aloite 15.6.2022 Kotona asumista tukevien palvelujen ostamista, 
Vanhus- ja vammaisneuvosto 
”Vanhus- ja vammaisneuvosto tekee aloitteen Suomussalmen kunnalle 
avustuksesta, joka olisi tarkoitettu tukemaan kotona asumista tukevien 
palvelujen ostamista (lumityöt, ruohonleikkuu). 
Avustus olisi tarkoitettu pienituloisille ikääntyneille ja vammaisille 
henkilöille. Tähän ryhmään kuuluu henkilöitä, jotka eivät hyödy 
kotitalousvähennyksestä, koska heillä ei ole verotettavia tuloja. 
Suomussalmella 15.6.2022 
SUOMUSSALMEN VANHUS- JA VAMMAISNEUVOSTO.” 
 
Kunnanhallitus 25.10.2022 § 204  
Vastaus vanhus- ja vammaisneuvoston aloitteeseen pohjautuu pitkälti 
sosiaalipalvelujen määritelmään ja niiden 
järjestämisvastuuseen/järjestämisen organisointiin Suomussalmen 
kunnassa. Suomussalmen kunnan osalta sosiaali- ja terveyspalvelut 
tuottaa vielä vuoden 2022 loppuun saakka Kainuun sote-kuntayhtymä, 
minkä jälkeen järjestämisvastuu siirtyy Kainuun hyvinvointialueelle. 
 
Sosiaalipalvelujen määritelmä on sosiaalipalvelulain mukaan 
seuraavanlainen: 
 
1) sosiaalipalveluilla kunnallisia sosiaalipalveluja ja niihin sisältyviä 
tukipalveluja sekä muita toimia, joilla sosiaalihuollon ammattihenkilöt ja 
muu asiakastyöhön osallistuva henkilöstö edistävät ja ylläpitävät yksilön, 
perheen ja yhteisön toimintakykyä, sosiaalista hyvinvointia, turvallisuutta 
ja osallisuutta; (22.4.2016/292) 
 
määritelmä 1.1.2023 alkaen: 
 
1) sosiaalipalveluilla hyvinvointialueen sosiaalipalveluja sekä muita 
toimia, joilla sosiaalihuollon ammattihenkilöt ja muu asiakastyöhön 
osallistuva henkilöstö edistävät ja ylläpitävät yksilön, perheen ja yhteisön 
toimintakykyä, sosiaalista hyvinvointia, turvallisuutta ja 
osallisuutta; (26.8.2022/790) 
 
Vanhus- ja vammaisneuvoston aloitteessa mainitsema avustus kotona 
asumista tukevien palvelujen tukemista varten rinnastuu hyvin pitkälle 
sosiaalipalveluihin, mihin liittyy esimerkiksi arvonlisäverolakia ja 
sosiaalihuoltolakia koskevia huomioitavia seikkoja, joihin asiantuntemus 
ja osaaminen on sotella sekä tulevalla hyvinvointialueella. 
Arvonlisäverolain 4 luvun 37 § ja 38 § nojalla sosiaalihuoltona 
tapahtuvasta palveluiden myynnistä ei suoriteta arvonlisäveroa, kun 
sosiaaliviranomaisen valvoman toiminnan tarkoituksena on huolehtia 
lasten ja nuorten sekä iäkkäiden henkilöiden huollosta ja vammaisten 
henkilöiden huollosta. Arvonlisäverolaissakin puhutaan nimenomaan 
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sosiaaliviranomaisesta, joka Suomussalmen kunnan osalta on Kainuun 
sote ja jatkossa Kainuun hyvinvointialue – osaltaan tämän vuoksi kunta 
ei voi järjestää aloitteessa esitettyä avustustoimintaa. Riittävä 
asiantuntemus ja asianmukainen kriteeristö sosiaalipalveluja 
tuotettaessa takaavat myös palvelujen yhdenmukaisen saatavuuden ja 
turvaavat toiminnan laatua. 
Kainuun sote tarjoaa kotihoidon tukipalveluita tukemaan ikäihmisten ja 
vammaisten kotona selviytymistä. Tukipalvelut eivät edellytä 
säännöllisen kotihoidon tarvetta. Kainuussa esimerkiksi ikäihmisten 
kotihoidon tukipalveluja ovat ateriapalvelu, vaatehuolto, kylvetyspalvelu, 
turvapalvelut, siivous, saattaja- ja asiointipalvelut, sosiaalihuoltolain 
mukainen liikkumisen tuki sekä kuntouttava päivätoiminta. Asiakkaille 
myönnetään tukipalveluita palvelutarpeen arviointiin perustuen. Soten 
kautta rahoitettu palveluntarjonta ikäihmisille ja vammaisille on varsin 
laajasti järjestettyä. Kainuun soten vammaispalvelujen osalta 
esimerkkejä palvelutarjonnasta ovat mm. kuljetus- ja saattajapalvelut, 
henkilökohtainen apu ja päivätoiminta, joiden järjestäminen pohjautuu 
lakiin vammaisuuden perusteella järjestettävistä palveluista ja 
tukitoimista. 
 
Edellä mainittuihin seikkoihin liittyen vastauksena aloitteeseen voidaan 
todeta, että aloitteessa esitetyn kaltaisen avustuksen jakaminen ei 
lainsäädännöllisistä ja käytännöllisistä syistä ole mahdollista 
Suomussalmen kunnan osalta. Sen sijaan esityksenä on, että vanhus- ja 
vammaisneuvostoon kutsutaan vierailijaksi Kainuun soten/Kainuun 
hyvinvointialueen edustaja keskustelemaan asiasta ja kertomaan 
palvelutarjonnan mahdollisuuksista. 
 
Kunnanhallitus päättää antaa yllä esitetyn vastauksen vanhus- ja 
vammaisneuvoston aloitteeseen. Aloite loppuun käsitelty 
 
427/10.03.03/2022  
Aloite 28.6.2022, Aloite torikellon ja Alvarin kellon käyntiin 
saattamiseksi 
”Suomussalmen kunnan vastuulliselle taholle  
Suomussalmen torilla kello seisoo, samoin vanhalla Alvarin koululla. 
Koulun kello on ollut pysähtyneisyyden ajassa jo vuosia.  
 
Pian vietämme köhäkkää, ja Suomussalmelle on tulossa turisteja. 
Kesäaikana on muutenkin paljon kulkijoita. Seisova torikello antaa 
erittäin huonon kuvan Suomussalmesta. 
 
Suuri kainuulainen runoilija Eino Leino kirjoitti: ”Tää kansa on kuin 
kaupunki, min tornin kello seisovi - -” Leino toivoi: ”Jos tääl ois mies, jos 
yksikin, niin itse nousis tornihin ja voiman oikeudella hän sen kellon 
vetäis käymähän.” 
 
Lopuksi runoilija toteaa: ”Mut mies se viipyy, viipyy vaan ja yhä seisoo 
kello maan ja kaikki toimet nurin käy, kun ajan johtajaa ei näy.” Missä 
viipyy Suomussalmen ajan johtaja? 
 
Ps. Voisiko huoltomiehiä ohjeistaa, että he katselisivat vastuualueillaan 
myös rakennusten ulkopuolosia laitteita, pelaako siellä kellot ja muut 
mittarit, jotka  on tarkoitetu kuntalaisten informaatiota varten. 
Haverisen hiihtokeskuksen kellon on myös usein ollut pysähdyksissä 
pitkiäkin aikona vaikka paras hiintosesonki ollut päällä. 
 
29.6.2022 
Ystävällisin terveisin  
-------------- 
--------------- 
------------------- 
------------------------- 



-------------- 
 
Kunnanhallitus 30.8.2022 §168 ilmoitusasia. Aloite saatetaan tekniset 
palveluun valmisteltavaksi. Aloitteen käsittely kesken. 
 
492/10.03.01.02.00/2022 
Aloite 22.8.2022 Liikuntamaan tekemisestä Suomussalmelle  
”Hei, Voisikko Suomussalmelle tulevaisuudessa tehdä liikuntamaan, 
esimerkiksi kuin Oulussa Kaakkurissa. 

Polkupyöräilijöille enduro tyylisen reitistön sisältäen hyppyjä, mutkia. 
Muitakin ulkoliikunta lajeja sisältäen. 

Ystävällisin terveisin 
--------------” 
 
Tekninen lautakunta 15.9.2022 § 93 
Tekninen lautakunta päättää, että vuoden 2023 talousarvioon ei esitetä 
liikuntamaan rakentamista. Aloite loppuun käsitelty. 

506/10.03.01.02.00/2022 
Aloite 1.9.2022 Siikarannan venesatama laajentamiseksi ja 
korjaamiseksi, ------------ 
”Teen aloitteen Siikarannan venesataman laajentamiseksi ja 
korjaamiseksi. Tällä hetkellä satama on aivan liian pieni ja 
päällystykseltään surkeassa kunnossa. Tällä hetkellä tilaa on ainoastaan 
yhdelle traileri yksikölle kerrallaan. Tilaa tarvittaisiin ainakin sen verran 
lisää, että se mahdollistaisi ainakin kolmelle traileri yksikölle veneen 
laskun ja pysäköinnin yhtä aikaa. Päällyste materiaali myös sellainen, 
ettei se seisoisi kura lätäköinä sateen jälkeen, kuten nyt. Olisi myös hyvä 
merkitä miten pysäköinti tulee suorittaa, että olisi jokin järjestys autoilla 
peräkärryineen”. 
 
Tekninen lautakunta 8.12.2022 § 129 
Tekninen lautakunta päättää, että Siikarannan venesataman 
laajentamis- ja korjaustoimenpiteitä ei sisällytetä vuoden 2023 
talousarvioon. Aloite loppuun käsitelty. 
 
508/10.03.01.02.00/2022 
Aloite 5.9.2022, Kuntoratojen kunnossapito ja parantaminen 
”Hei, Suomussalmella on useita ihania kuntoratoja metsissä esim. 
Pitämältä Akonvaaraan, Akonvaara, sairaalalta Haveriseen, Haverinen, 
mutta voisiko niitä parantaa? Ovat heikohkossa kunnossa. Reunojen 
raivaus, raivausten pois vienti ja purun lisäys olisi tarpeen. 
Ystävällisesti, --------------”  
 
Tekninen lautakunta 21.12.2022 § 146  
Tekninen lautakunta päättää, että kuntoratojen yms. alueiden 
kunnossapitoon kiinnitetään tulevina vuosina enemmän huomiota. 
Alueiden kunnossapitosuunnitelma päivitetään, kun liikuntaolosuhteiden 
selvitystyö on valmistunut. Aloite loppuun käsitelty 
 
526/10.03.01.02.00/2022 
Aloite 14.9.2022 Suomussalmen kunta rakennuttaa patsaan tai 
muistomerkin K.J.Ståhlbergin kunniaksi, ------------  
”Hei. Ehdotan, että Suomussalmen kunta rakennuttaa patsaan tai 
muistomerkin K.J. Ståhlbergin kunniaksi. 
Perusteluiksi riittänee maamme historia ja nykypäivän tilanne, se olisi 
todennäköisesti erilainen ilman Suomen ensimmäistä presidenttiä.” 
 
Sivistyslautakunta 2.11.2022 § 109 
Suomussalmen kunnassa on huomioitu Suomen ensimmäisen 



presidentin K. J. Ståhlbergin merkitys Suomen historiassa. K. J. 
Ståhlberg syntyi Suomussalmen Karhulanvaaralla sijainneessa 
pappilassa 28.1.1865. Hänen isänsä Johan Gabriel Ståhlberg toimi 
tuolloin Suomussalmen apupappina. 

  
 Karhulanvaaran koulun pihapiirissä sijaitsee jo tällä hetkellä K. J. 

Ståhlbergin kunniaksi pystytetty muistomerkki. Tämä kohde löytyy 
osoitteesta Ståhlberginkuja 2, 89800 Suomussalmi. Muistomerkin lisäksi 
osoitetiedoista käy myös ilmi, että Suomen ensimmäisen presidentin ja 
hänen syntymäkuntansa yhteyttä on haluttu tuoda esille ja huomioida 
tiestön nimiöinnissä alueella, jossa hän on syntynyt. 

  
 Suomussalmen kunnan taajama-alueen muistomerkkien ja patsaiden 

kunnossapidosta huolehtii tekninen toimi. Suomussalmen kunnan 
runsasta patsaiden ja muistomerkkien kirjoa on pyritty tuomaan esille 
kunnan www-sivujen sekä muiden sähköisten viestikanavien kautta. K. 
J. Ståhlbergin muistomerkin tiedot, kuva ja sijainti löytyy mm. osoitteista: 

 
 https://www.suomussalmi.fi/fi/matkailu/nae-ja-koe/muistomerkit-ja-

patsaat/k-j-stahlbergin-muistomerkki/ 
 
 https://visitsuomussalmi.fi/reittiarkisto/k-j-stahlbergin-muistomerkki/ 

 
Sivistyslautakunta päättää esittää vastauksenaan kuntalaisaloitteeseen 
pykälätekstin mukaisen selvityksen ja toteaa K.J.Ståhlbergin 
muistomerkin jo löytyvän Suomussalmen kunnasta. Asia on loppuun 
käsitelty. 
 
561/10.03.01.06/2022 
Aloite Suomusalmen kunnalle 9.10.2022 ------------, Ämmänsaaren 
ratapiha-alueen kehittäminen, radan kunnostus Ämmänsaareen 
sekä lentokentän kehittäminen 
”Ämmänsaaren aseman puunlastauspaikka siirtyy uuteen 
rakennettavaan terminaaliin Pesiölle vuonna 2023. 
 
Esitän, että kunta aloittaa neuvottelut alueen omistajan VR:n kanssa 
nykyisen asema-alueen kehittämiseksi. 
 
Esimerkiksi alueelle voisi rakentaa uuden logistiikka- tai yritystila 
alueen. Rata tulisi kunnostaa Pesiöltä Ämmänsaaren asemalle. 
 
Radan kunnostaminen Ämmänsaareen on alueen kehittämisen kannalta 
tärkeää. Kun Suomessa uudelleen ruvetaan kehittämään 
joukkoliikennettä, 
ei raideliikenteen suomia mahdollisuuksia sovi unohtaa. 
Ämmänsaaresta olisi kätevää matkustaa lähiliikenteen junalla Kajaaniin 
ja sieltä IC-junalla Helsinkiin tai -miksei- Oulun kautta Rovaniemelle 
ja tulevaisuudessa vaikkapa Ruotsiin 
 
Radan kunnostus Ämmänsaareen asti on perusteltua myös Suomen 
turvallisuuden ja puolustuksen kannalta.  
Kun Suomi liittyy virallisesti Natoon, niin Naton piirissä radan kunnosta- 
minen Ämmänsaareen on varmasti yksi kiireellisimmistä asioista. 
Asema-alueelle sijoittuisi varmasti maanpuolustamisen kannalta tärkeää 
infraa. 
 
Myös lentokentän kehittäminen on tärkeä ja kiireellinen hanke. Kainuun 
maakuntakaavassa on huomioitu Korpijoen lentokenttä. Jatkossa 
kehittyy nopeasti myös sähköinen lentoliikenne ensivaiheessa 
pienlentokoneilla. Lentokentän kehittämien matkailun kannalta on 
tärkeää. 
Lisäksi Natoon liittyminen ja maanpuolustustarpeet varmasti jatkossa 
voivat tukeutua toimivaan lentokenttään. 

https://www.suomussalmi.fi/fi/matkailu/nae-ja-koe/muistomerkit-ja-patsaat/k-j-stahlbergin-muistomerkki/
https://www.suomussalmi.fi/fi/matkailu/nae-ja-koe/muistomerkit-ja-patsaat/k-j-stahlbergin-muistomerkki/
https://visitsuomussalmi.fi/reittiarkisto/k-j-stahlbergin-muistomerkki/


 
Kunnan pitäisi lähteä ripeästi nyt kehittämään asema-aluetta ja kaavoit- 
tamaan toimintoja yhdessä maanomistajan ja puolustusvoimien kanssa. 
 
Aikaa ei ole jahkailuun, koska muutkin itärajan kunnat ovat varmasti 
liikkeellä. 
 
Jos kunnassa ei saada mitään muuta aikaan tässä asema-alueella 
puunlastauspaikan siirryttyä Pesiölle, niin kunnan pitää ainakin velvoittaa 
VR siivoamaan asema-alue. 
 
Kunnioittavasti 
-------------- 
kuntalainen ja aluevaltuutettu 
--------------- 
------------------- 
--------------- 
----------------------------- tai email ---------------------” 
 
Kunnanhallitus 25.10.2022 § 209 Ilmoitusasia. Aloite saatetaan tekniset 
palveluun valmisteltavaksi. 
Aloitteen käsittely kesken. 
 
591/12.04.00/2022 
Aloite Suomussalmen kunnan liikuntafasiliteettien kehittämisestä 
”Nuorten ja kuntalaisten kokemusten ja näkemysten pohjalta 
Suomussalmen nuorisovaltuusto esittää parannusehdotuksia 
Suomussalmen kunnan liikuntapaikkoihin. Ehdotukset liittyvät kuntosaliin 
sekä ulkoliikuntavälineisiin.  
Suomussalmen kuntosali on ollut pitkään käytössä, ja tilan ongelmat 
ovat olleet esillä pitkään. Tila on ollut hyvin samantyyppinen alusta 
saakka, mikä on johtanut epäkäytännöllisyyteen ja osin myös 
epäjärjestykseen, kun tavarat ja painot ovat hukassa tai väärillä paikoilla. 
Epäjärjestys johtaa myös toisten tilojen ahtauteen ja toisten tilojen 
käyttämättömyyteen. Ehdotamme ratkaisuksi tilojen uudelleenjärjestelyä 
ja painojen ja tavaroiden paikkojen vieläkin nykyistä selkeämpää 
merkintää. Tässä toki vastuu on myös kaikilla käyttäjillä.  
 
Käyttäjäpalautteeseen vedoten esitämme Suomussalmen kuntosalin 
aukioloaikojen pidentämistä. Aukioloajat ovat haasteellisia monille 
asukkaille, ja etenkin nuoret tykkäävät käydä kuntosalilla myöhemmin 
ilta-aikaan, koska silloin kuntosalilla ei ole niin paljon porukkaa tai nuoret 
eivät yksinkertaisesti ehdi käydä aikaisemmin päivällä. Monet nuoret 
käyvät myös töissä tai käyvät töissä opiskelun ohella. Monesti työt voivat 
kestää myöhään iltaan asti, jolloin kuntosalilla ei yksinkertaisesti ehditä 
käydä. Opiskelijoiden lomien ja viikonlopun aikaan nuorilla olisi 
enemmän aikaa iltaisin. Kuntosaliaikojen pidentäminen illasta ehkäisisi 
myös kuntosalin tungosta. Kuntosalin aukioloaikojen kasvattaminen 
viikonloppuisin sekä loma-aikoina nykyisestä 22.00:sta esimerkiksi klo 
00:00 saakka soisi nuorille enemmän aikaa käydä kuntosalilla ja estäisi 
kuntosalin tungosta päivisin ja iltaisin.   
 
Suomussalmen nuorisovaltuustolle on tullut myös tietoon, että 
Suomussalmella olisi crossfitharrastajia. Crossfit on kasvava laji 
harrastajamäärässään, ja monet harrastajat ovat käyneet muiden 
paikkakuntien saleilla, sillä Suomussalmella sitä ei ole mahdollista 
harrastaa. Tämän vuoksi esitämme Suomussalmen kuntosalin tai 
kylpylän tilojen yhteyteen crossfitlaitteita esimerkiksi erikseen 
varattavaksi, jotta harrastustoiminta olisi mahdollista myös 
Suomussalmella. 
 
Tässä aloitteessaan nuorisovaltuusto haluaa myös kiinnittää huomiota 
ulkoliikuntapaikkojen kehittämiseen. Ämmänsaaressa Kirkkopuiston 



vieressä olevat vanhat puiset monitoimitelineet ovat todella huonossa 
kunnossa, jonka vuoksi ne ovat vähällä käytöllä. Nuorisovaltuusto 
esittää, että Kirkkopuiston huoltorakennuksen ja parkkialueen viereiselle 
metsäalueelle tehtäisiin uudet ulkovoimistelutelineet. Hyvä, pehmeähkö 
alusta olisi tarpeellinen turvallisuuden sekä mukavuuden kannalta. 
Monitoimitelineet olisivat urheiluharrastajien läheisyydessä sekä lähellä 
keskustaa, mikä toisi niille käyttäjiä. Toiset ulkovoimistelutelineet olisi 
myös hyvä saada urheilukentän läheisyyteen, sillä pururadalla sijaitsevat 
vanhat puiset ovat huonossa kunnossa ja sen vuoksi vähällä käytöllä. 
Monitoimitelineillä voisi olla paikka Suomussalmen urheilukentän 
katsomon takana olevalla nurmialueella. Tämä edistäisi urheilukentän 
käyttäjien lisäksi myös koululaisten urheilullisuutta.  
Suomussalmen nuorisovaltuusto  
------------------, varapuheenjohtaja” 
 
Kunnanhallitus 8.11.2022 § 221 ilmoitusasia. Aloite saatetaan 
sivistyspalvelujen valmisteltavaksi. Aloitteen käsittely kesken. 
 
667/12.04.00/2022 
Aloite 8.12.2022 ------------- 
Lasten ja nuorten harrastuksille Smartum-tyyppinen ratkaisu 
”Suomussalmen kunnassa on jo paljon lähes ilmaisia 
harrastusmahdollisuuksia lapsille, kiitos siitä. Monet harrastukset ovat 
kuitenkin edelleen täysin vailla minkäänlaista tukea. Olisiko 
Suomussalmen kunnassa mahdollisuus ottaa lapsille ja nuorille käyttöön 
saman tyyppinen järjestelmä, kuin aikuisilla on työelämässä oleva 
Smartum. Smartumilla voi siis maksaa liikuntaa ja kulttuuria, sekä 
esimerkiksi vuokrata liikuntavälineitä. Sillä voi nykyään maksaa myös 
monia nettikursseja. Näin lasten ja nuorten harrastusmahdollisuudet 
saataisiin entistä monipuolisemmaksi nykyiseen verrattuna.” 
 
Kunnanhallitus 22.12.2022 § 270 ilmoitusasia. Aloite saatetaan 
sivistyspalvelujen valmisteltavaksi. Aloitteen käsittely kesken. 
 
672/01.02.02/2022 
Kuntalaisaloite 5.12.2022 Eläkeliiton Ruhtinansalmen yhdistys 
Puheenjohtaja -------------- ja sihteeri ------------ kirjoittavat 
oheismateriaalina olevassa sivistyslautakunnalle osoitetussa kirjeessään 
seuraavaa (suora lainaus): 
  
”Meille on kerrottu, että Kianta-Opiston opettajien matkustussääntöä on 
muutettu tai ollaan muuttamassa, jolloin työmatkan omavastuuosuus 
olisi 40 km.  
Meillä on syntynyt pelko siitä, että opettajat eivät enää halua kulkea 
pitämässä piirejään täällä syrjäkylillä.  
Sen seurauksena me kaukana kuntakeskuksesta asuvat jäisimme ilman 
kansalaisopistomme palveluja.  
Tahdomme on, että myös tulevaisuudessa kaikilla suomussalmelaisilla 
asuinpaikasta riippumatta on tasavertaiset mahdollisuudet osallistua 
Kianta-Opiston piireihin. Tämän vuoksi ehdotamme, että opiston 
opettajien matkustussääntöä ei muuteta. 
 
Ruhtinansalmella 5.12.2022  
Eläkeliiton Ruhtinansalmen yhdistys 
-------------- puheenjohtaja 
------------ sihteeri” 
 
Sivistyslautakunta 21.12.2022 § 127 
Kansalaisopiston opetushenkilökunnan palvelussuhteiden osalta 
sovelletaan opettajien virka- ja työehtosopimusta (OVTES). Keväällä 
2022 oli käynnissä valtakunnalliset pääsopijajärjestöjen väliset virka- ja 
työehtosopimusneuvottelut. Neuvottelujen tuloksena syntyi 
sopimusratkaisu vuosille 2022 – 2025. 



 
OVTES 2022 – 2025 pitää sisällään eri alojen opettajia koskevat 
erillismääräykset. Kansalaisopiston opettajien osalta sovellettavat 
määräykset löytyvät OSIO F:n liitteestä 12. Eläkeliiton Ruhtinansalmen 
yhdistyksen kirjeessä mainitusta matkakustannusten korvaamisen 
perusteista kansalaisopiston opetushenkilökunnalle löytyy 
sopimusmääräykset kohdasta OVTES 2022 – 2025, OSIO F, Liite 12, 
§19. Kunta- ja hyvinvointialuetyönantajat (KT) tiedottaa kuntia 
sopimusmääräyksistä ja niiden muutoksista soveltamisohjeineen 
säännöllisesti. 
 
Suomussalmen kunnassa on noudatettu virka- ja työehtosopimusten 
muutoksia niiden voimaan tullessa sellaisenaan velvoittavina. OVTES 
2022 – 2025 sisältämä kansalaisopiston opetushenkilökunnan 
matkakorvauksiin liittyvä omavastuukilometrien muutos on huomioitu 
sopimuksen tämän kohdan voimaantulopäivästä lukien eli 1.8.2022 
alkaen. Muutos on nostanut kansalaisopiston opettajien 
omavastuukilometrirajaa aiemmasta 6 kilometristä 20 kilometriin / 
suunta. KT on tiedottanut kuntia asiasta yleiskirjeessään 8/2022. 
 
Suomussalmen kunnan hallintosäännön mukaan toimivalta virka- ja 
työehtosopimusten harkinnanvaraisten määräysten soveltamisesta on 
kunnanhallituksella (Suomussalmen kunnan hallintosääntö 14.6.2021, 
luku 5, § 23 ja luku 6, § 45). 
 
Sivistyslautakunta päättää antaa Eläkeliiton Ruhtinansalmen 
yhdistyksen kuntalaisaloitteeseen vastauksensa pykälätekstin mukaan ja 
siirtää asian kunnanhallitukselle. 
 
Kunnanhallitus 17.1.2023 § 9 
Kunnanhallitus päättää, että OVTES 2022–2025 kirjauksia sovelletaan 
sellaisenaan, eikä kansalaisopiston opetushenkilökunnan 
matkakorvauksiin liittyviin omavastuukilometreihin tehdä paikallista 
poikkeusta. Aloite loppuun käsitelty. 
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle aloitteet ja niissä tehdyt 
toimenpiteet tiedoksi. 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
 
Toimeksi Valtuusto 13.3.2023 
Tiedoksi  

________ 
 

813/00.02.11/2023 
 
KVALT 13.03.2023 § 9 

 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________


